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Protokoll extra styrelsemöte SAK  
2023-06-28 

 
 

 

Tid 18.00-19.50 

Protokoll Klas Bjurström 

Plats Teams 

 
 

Mötesdeltagare 

Morsal Aimal Ordinarie  

Anders Fänge Suppleant 1  

Pia Karlsson Ordinarie  

Philip Latif Suppleant 3 Från 1900 /§3 

Ann-Charlotte Lyman Ordinarie Till 1900 /§3 

Azadeh Rojhan  Ordförande  

Anders Rosén Vice Ordförande  

Johan Schaar Suppleant 2  

Annika Schabbauer  Ordinarie Till 1900 /§3 

Helena Storckenfeldt Ordinarie Frånvarande 

Karl Torring Ordinarie  

Lars Wennberg Ordinarie  

   

Klas Bjurström Strategisk Rådgivare Protokoll 

Andreas Stefansson Generalsekreterare  

   

Anna Åkerberg Föreningsrevisor  

Hasse Hansson Föreningsrevisor  

Björn-Åke Törnblom Föreningsrevisor, suppleant  

Inger Blennow Valberedning  

Lena Asplund Valberedning Till 1900 /§3 

 
1. Öppnande, beslutsförhet 

 
Mötet öppnades av ordförande Azadeh Rojhan. Konstaterades att styrelsen var beslutsför. 
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Detta extra styrelsemöte behandlar endast en fråga, den kommande nationaliseringen av 
internationella organisationers insatser inom utbildning.  

 
 
 

 

2. Val av justerare att med ordföranden justera protokollet 
 
 

Beslut 

att Karl Torring tillsammans med ordförande justerar dagens protokoll 

 

 

 
 

3. SAK och nationaliseringen av INGOs arbete inom utbildning 

 
GS Andreas Stefansson redogjorde för den senaste utvecklingen efter att Ministry of Education 
(MoE) den 6 juni meddelade att alla INGOs skulle lämna över sin implementering av 
utbildning till lokala NGOer alternativt lokala utbildningsmyndigheter. 
 

• Direktivet ligger fast, det kommer inte att återtas. 

• SAK och andra INGOS har till 1 augusti på sig att säga ja eller nej till att lämna över 
sina respektive utbildningsinsatser. De organisationer som inte säger ja behöver stänga 
ned och avsluta insatserna med omedelbar verkan. 

• Vi kan inte begära undantag.  

• En ”teknisk kommitté” har bildats av Ministry of Education, bland annat bestående av 
UNICEF, UNESCO, SAK, IRC, Rädda Barnen mfl. Denna kommitté är det viktigaste 
forumet i vilket vi kan påverka utvecklingen. 

• Hållningen från givare är oklar. Sida avvaktar, uttrycker tillit till vår förmåga att 
navigera situationen, men är självklart bekymrade över vad detta kan komma att 
innebära avseende finansiering, integritet hos eventuella lokala partnerorganisationer, 
och kommande läroplan.  

 
SAK har i detta identifierat ett antal alternativ. Det första är att säga nej, och därmed stänga 
ned all utbildning. Detta skulle få mycket allvarliga konsekvenser för eleverna och SAK. SAKs 
ledning bedömer att detta alternativ måste undvikas.  
 
Därmed återstår olika sätt att gå med på en lokalisering / nationalisering av utbildning.  
 
Alternativ 1 (prioriterat) är att knoppa av den implementerande delen av SAKs 
utbildningsprogram vid regionkontoren och bilda lokala NGO:er, förslagsvis två stycken, en 
för norr och en för sydost.  

• Kräver en minst ettårig övergångsperiod under vilken SAK planerar, bygger kapacitet 
och stödjer. 

• Innebär att SAK fortsätter påverka och verka inom utbildningssektorn. 

• Institutionella fördelar genom att det i huvudsak blir SAKs tidigare personal som 
verkar inom organisationerna. 

• Risker avseende integritet, värderingar, kvalitet, finansiering 

• MoE kan till exempel få mer inflytande över rekryteringar  
 
Alternativ 2 (mindre önskvärt) är att lämna över till redan befintliga lokala NGOer. 
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Riskerna är högre än i alternativ 1. I princip saknas trovärdiga och robusta LNGO:er att lämna 
över till.  

• Stora risker för kvalitet, integritet och möjlighet till finansiering 

• Mindre möjlighet att påverka innehåll.  

• Riskerar att eleverna lämnas utan skola 
 

Mötet öppnades för frågor och styrelsen diskuterade bland annat 

• Den förlorade kontrollen över LNGO:er oavsett om vi skapar egna eller lämnar till 
befintliga. Finansieringen skulle bli SAKs enda egentliga styrmedel.  

• Risker för organisation och personal vid en lokalisering, avseende både arbetsrätt och 
säkerhet.  

• Risken för ökad närhet till DFA. 

• SAKs roll i den tekniska kommittén och möjligt påverkansarbete gentemot DFA. 

• Osäkerheten avseende DFA kommer agera gentemot eventuella lokala NGOer i 
förlängningen? 

• Om något går väsentligt fel med de nya LNGO:erna så medför det större risker för SAK 
om vi har skapat dem själva.  

• Risken för spridningseffekter till andra programområden.  

• Hur etablerar vi trovärdiga och transparenta kontrollmekanismer? 

• Vikten av att hålla Sida kontinuerligt informerade och med en känsla av delägande.  

• Vikten av att i möjlig utsträckning agera i en gemensam front med andra 
organisationer, dock med insikt i de mycket olika förutsättningarna för idag 
implementerande INGOS.  

• Proportionerna, då nationaliseringen bara representerar 10% av alla elever. 90% av alla 
elever går redan i skolor med DFA som huvudman.   

• Situationen representerar också en möjlighet för SAK till utveckling från ren service 
delivery, till en viktigare aktör inom påverkan av utbildningspolicy, 
kapacitetsbyggande, kvalitetsutveckling, läroplan osv.  

 
Andreas Stefansson tackade för kloka medskick och för att styrelsen genomgående bekräftat 
underlagets inriktning och analys. 
 
Ordföranden tackade GS och alla kollegor för bra arbete och underlag och för en mycket bra 
diskussion i mötet.  
 

 

Beslut 

att  SAK ska fortsätta arbeta i enlighet med alternativ 1 i underlaget, dvs att knoppa av den 
 implementerande delen av SAKs utbildningsprogram i regionerna och bilda lokala 
 NGOs. 

att  omedelbart skicka ut fyra förslag på datum för ytterligare ett extra  styrelsemöte i juli, 
 inom ramen för deadlinen för besked till DFA, dvs 1 augusti. Styrelsen ombads svara 
 så snart som möjligt.  

 

 
 

  

 
 
 

4. Mötet avslutades 



 

4  

 

 
Justerat protokoll på svenska och engelska skickas till styrelse, valberedning, revisorer, ordföranden 
för lokalföreningar, Directors KMO samt SAKs kansli. I händelse av skillnader mellan protokoll på 
svenska och engelska ska protokollet på svenska betraktas som gällande. 
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